

**GODKENDT referat fra
møde i Regionskontaktudvalget 6. oktober 2021 kl. 15.00- 18.00
Friluftsrådet, Scandiagade 13, 2450 København**

Deltagere:

Bestyrelsen: Helle Stuart, Kristen Skovsby (fra 15.20), Flemming Larsen (gik 17.30), Leif Nielsen
Regionsformænd: Anni Juhl Jørgensen, Hanne Voetmann, John Knudsen (deltog på vegne af Aksel Leck Larsen), Thomas Elgaard Jensen, Poul Erik Pedersen
Sekretariatet: Winni Grosbøll (gik kl. 16.45), Simone Staudt Vollmond, Maren Ottar Hessner, Ida Svejgaard Smed, Nina Berg Jørgensen og Sanja Storm Tuxen (referent)
Afbud: Torbjørn Eriksen og Alexander Wils Lorenzen

| Punkt | |
|-------|--|
| 1. | <p>Velkommen og godkendelse af dagsorden</p> <p>Helle Stuart bød velkommen, særligt til John Knudsen fra Storstrøm, som deltog på vegne af Aksel Leck Larsen og studentermødnehjælper Nina Berg Jørgensen. Herefter præsenterede medlemmerne af Regionskontaktudvalget sig for de to nye deltagere. Desuden blev rækkefølgen i dagsordenen ændret lidt, idet punkt 7 blev rykket ned til under punkt 8 og 9, da Winni Grosbøll var nødt til at gå tidligt.</p> <p>Herefter orienterede Winni kort om Simone Staudt Vollmonds tilbagevenden fra barsel, Kristian Jager Nykrogs aktuelle barsel, som varer frem til den 17. januar 2022, og at Ida Svejgaard Smeds ansættelse udløber med 2021. Indtil årsskiftet er det derfor Simone og Ida, som varetager lokalfunktionen. Efter årsskiftet er det Kristian Jager Nykrog og Simone Staut der varetager lokalfunktionen.</p> |
| 2. | <p>Opsamling på årsmøderne 2021 – bilag 2.1</p> <p>Helle startede med at minde REKU om, at der fra nu af ikke længere findes kredse, men at det nu udelukkende hedder lokale friluftsråd. Alle årsmøder er afholdt, nogle virtuelt, nogle udendørs og nogle indendørs. Fremmødet har flere steder været rigtig godt, mens det andre steder har været lidt trægt. Ca. halvdelen af lokalbestyrelserne har fået nye medlemmer.</p> <p>Regionsformændene havde enkelte rettelser til oversigten, som efterfølgende vil blive justeret. De påpegede også, at det vil tage nogle år, før man kan læse noget generelt ud af oversigten, men at det kan være et godt redskab og kan måske bruges som inspiration for medlemsorganisationerne i forhold til at holde både udendørs og virtuelle møder.</p> <p>John Knudsen påpegede, at hvis årsmøderne skulle holdes tidligt på året, var det sværere at gøre det udendørs. Og hvis de blev holdt for tæt på sommerferien, ville det være et problem i forhold til sommermøderne.</p> <p>Helle svarede, at sommermøderne ikke længere er obligatoriske, og at problematikken med de tidlige årsmøder vil blive taget op på næste Fællesmøde.</p> |

| | |
|----|---|
| | <p>Sekretariatet mindede om, at datoer og sted for årsmøder 2022 skal sendes til sekretariatet senest medio december, så medlemsorganisationerne kan få én samlet liste ved årsskiftet.</p> |
| 3. | <p>Rollefordeling – sammenspil mellem bestyrelsen og de lokale friluftsråd - bilag 3.1</p> <p>Helle præsenterede papiret, og fortalte, at det er blevet lidt kortere og tydeligere, og spurgte til regionsformændenes inputs til det. Hanne Voetmann svarede, at papiret kunne tolkes forskelligt alt efter hvem, der læste det, og at det kunne fremstå meget kontrollerende. Anni Juhl Jørgensen tilføjede, at hovedbestyrelsen skal være mere aktive i forhold til at tage kontakt til deres lokalråd.</p> <p>Anni efterlyste desuden regionerne i papiret, og påpegede, at der ikke burde være en begrænsning på et til to faglige workshops om året, men at der kunne afholdes efter behov, eksempelvis også webinarer.</p> <p>Thomas Elgaard Jensen opfordrede til, at bestyrelsesmedlemmerne holder ét til to årlige virtuelle møder med deres tilknyttede lokalråd.</p> <p>Regionskontaktudvalget indstillede, at det rettede notat for "Rollefordelingen mellem Friluftsrådets bestyrelse og de lokale friluftsråd blev drøftet til formødet på lokalbestyrelsesseminaret sammen med Friluftsrådets bestyrelse.</p> |
| 4. | <p>Program for Lokalbestyrelsesseminaret - bilag 4.1</p> <p>Ida Svejgaard Smed præsenterede udkastet til program for Lokalbestyrelsesseminaret, og spurgte, om der var kommentarer eller spørgsmål til programmet.</p> <p>Hanne Voetmann efterlyste at få strategien i papirudgave, hvilket sekretariatet lovede at se på mulighederne for.</p> <p>Der blev spurgt til punktet med "hjemmeopgaver", og om lokalbestyrelserne skulle forberede noget hjemmefra. Maren Ottar Hessner uddybede, at det drejede sig om at tænke over nogle bestemte emner på forhånd og ikke at man skulle aflevere en opgave.</p> <p>Helle samlede op, at deltagerne i lokalbestyrelsesseminaret først præsenteres for emnerne, de skal tænke over, på selve seminaret og ikke skal forberede sig hjemmefra.</p> <p>Programmet blev godkendt.</p> |
| 5. | <p>Støtte til lokal interessevaretagelse</p> <p>Maren informerede om tiltagene i den kommende tid i forhold til lokal interessevaretagelse. Der er bl.a. mulighed for at få besøg af Maren for at få hjælp til at netværke, komme igennem til de lokale politikere og nye samarbejdspartnere. Friluftsrådet har lavet en ny hjemmeside om Kommunalvalget 2021, hvor man kan finde tips og gode råd til at sætte friluftspolitikken på den politiske agenda (https://friluftsradet.dk/friluftsliv-kv21)</p> <p>Desuden vil der snarligt blive sendt en inspirationspakke ud til alle lokalformændene med diverse ting til at komme i kontakt med lokalpolitikere og starte samtaler, f.eks. postkort, kaffe og badges. Der er desuden lavet en facebook-gruppe for lokalrådene (kontakt Maren for at blive medlem).</p> |

| | |
|--|---|
| | <p>John Knudsen spurgte til, om Maren ville besøge alle lokalråd, hvortil Maren svarede, at det vil hun gerne, men at ikke alle har takket ja til tilbuddet endnu.</p> <p>Kirsten Skovsby fortalte, at hun var blevet inviteret til et webinar fra KL om Landdistrikter og by: https://tilmeld.kl.dk/webinarlanddistrikter</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |
| <p>6. Lokal økonomi</p> | <p>Simone præsenterede en ny oversigt over lokalrådenes økonomi, som var blevet efterlyst på seneste møde i REKU. lokalrådene kan efter anmodning få de nyeste tal tilsendt. Hver lokalrådsbestyrelse får årligt stillet 15.000 kr. til rådighed til aktiviteter. Temagruppernes økonomi aftales individuelt med sekretariatet. Transporten er individuelt udregnet pr. lokalråd, da afstandene og behovet for transport er meget forskellige. Beløbet til transport er sat til at være gennemsnittet af de sidste to års transportudgifter for hvert lokalråd (naturligvis ser vi bort fra coronaperioden).</p> <p>Hanne Voetmann efterlyste en ramme for økonomi til regionsseminarerne og spurgte til de udgifter, som ikke længere er beskrevet (f.eks. printerpatroner, telefonpenge, it-udgifter). Simone svarede, at disse udgifter nu ligger i de 15.000 kr., som lokalbestyrelsen har til rådighed. Lokalrådene, hvad der giver mest værdi og lokal indflydelse i lokalbestyrelserne.</p> <p>Thomas Elgaard Jensen fortalte, at der i hans lokalråd var utilfredse røster fordi temagruppermedlemmer ikke får kørselsgodtgørelse. Desuden spurgte han til hvad der ville ske, hvis et lokalråd oversteg rammen for kørsel.</p> <p>Winni forklarede, at der ved næste møde i bestyrelsen skal kigges på budgettet, herunder transportudgifter og opfordrede til, at vi fastholder fokus på om digitale møder kan supplere visse fysiske møder. Og derved spare tid på landevejen og benzinpenge.</p> <p>Til dette svarede Hanne, at en stor del af de møder, lokalbestyrelsen deltager i, er møder, som andre har planlagt og som lokalbestyrelsen derfor ikke er herre over.</p> <p>Poul Erik Pedersen spurgte til, om hans arbejde i forbindelse med nationalparken ville gå fra lokalrådets transportpulje, hvilket Simone svarede ja til.</p> <p>Hanne påpegede, at særligt delegerede, som ikke er bestyrelsesmedlemmer eller temagruppermedlemmer, men f.eks. medlemmer af Grønt Råd, bør få kørselsgodtgørelse, da de udfylder en særlig post.</p> <p>Helle opsummerede, at det noteres, at der er ønske om, at særligt delegerede bør få kørselsgodtgørelse, men at temagrupperne ikke får kørselsgodtgørelse samt at der skal kigges på hvordan økonomien for regionerne skal se ud. Hvis der er problemer med at kørselsbudgettet er ved at være brugt, så tal med sekretariatet om en løsning.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |
| <p>7. Erfaringsopsamling på den lokale struktur</p> | <p>Taget efter punkt 9.</p> |

| | |
|-----------|---|
| | <p>Maren orienterede om processen med erfaringsopsamlingen, som skal finde gode eksempler og erfaringer til fælles gavn. Lokalrådene vil blive kontaktet af bureauet Inger-fair, som vil lave interviews, og som også deltager på lokalbestyrelsesseminaret.</p> <p>Helle tilføjede, at det ikke kun handler om at der er kommet en ny struktur, men også at indsamle gode erfaringer inden for lokal interessevaretagelse. Det kommer ikke til at fokusere på om hvorvidt vi skal gå tilbage til den gamle struktur og vi overvejer ikke at lave strukturen om igen. Det udelukker dog ikke, at man godt kan påpege nogle af de gode ting, som der var i den gamle struktur. Erfaringsopsamlingen skulle også gerne gøre hovedorganisationerne opmærksomme på deres roller, så de bliver mere opsøgende i forhold til lokalarbejdet.</p> <p>Thomas spurgte til, om hovedorganisationerne også skal interviewes, hvilket Maren bekræftede.</p> <p>Poul Erik efterlyste en oversigt over hvilke organisationer, der er repræsenterede i lokalbestyrelserne. Sekretariatet har efterfølgende kigget på muligheden for at trække en liste ud, men det er pt ikke muligt at sende ud med REKU-referatet, da det er en omstændig proces.</p> <p>Hanne udtrykte utilfredshed med, at der i flere lokalråd blev brugt den gamle model for at vælge lokalbestyrelsen og at der ikke var opbakning fra de bestyrelsesmedlemmer, som deltog i årsmøderne, da der manglede overblik over den nye struktur.</p> <p>Helle svarede, at det vigtigste var overhovedet at få valgt nogle ind, så formålet måtte gå forud for formen nogle steder.</p> <p>Regionskontaktudvalgt tog orienteringen om efterfaringsopsamlingen til efterretning.</p> |
| <p>8.</p> | <p>Adgangsprojektet 'Gå nye veje'</p> <p>Taget som punkt 7.</p> <p>Winni orienterede om projekt Gå Nye Veje – stop skilteskoven. Lanceringen af projektet blev forsinket grundet nogle usikkerheder i forhold til GDPR, men lokalbestyrelserne vil blive orienteret så snart vi ved mere. Det er stadig muligt at gå ind på hjemmesiden og registrere barrierer i naturen.</p> <p>Hanne spurgte til en række annoncerede workshops, Winni ville undersøge det og vende tilbage.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |
| <p>9.</p> | <p>Naturnationalparker</p> <p>Winni orienterede om processen omkring naturnationalparker. Pt. er der to parker, der er i fuld gang, tre udpegede parker og 23 potentielle kandidater for de næste ti parker. Friluftsrådet har påpeget, at der skal gives lidt mere tid og rum til at lave arbejdet ordentligt, da det hidtil er gået meget stærkt, og det er der blevet lyttet til. Der er arrangeret dialogmøder op til kommunalvalget, hvor der skal diskuteres hegninger, dyrevelfærd osv. Der er to arbejdsgrupper, som bestyrelsen har udpeget Flemming Torp og Annesofie Bjerre samt Poul Erik Pedersen til.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |

| | |
|-----|---|
| 10. | <p>Temagruppen for indspil til masterplan for Limfjorden</p> <p>Thomas orienterede om temagruppen for indspil til masterplan for Limfjorden. Der blev afholdt møde den 21. september med medlemmerne for at kvalificere indspillet til masterplanen. Indspillet skal afleveres til Limfjordssekretariatet i oktober. Ida Svejgaard Smed er ved at skrive indspillet færdigt, hvorefter det sendes til deltagerne og derefter til Limfjordssekretariatet. Efter indspillet er indsendt opløses gruppen.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |
| 11. | <p>Nyt fra de lokale friluftsråd – bilag 11.1</p> <p>Helle indledte punktet med at spørge, om REKU fortsat støttede op om at alle lokalråd skal indsende skriftlige beretninger til REKU-møderne. Der var bred opbakning til de skriftlige beretninger fra udvalget, og både regionsformænd og bestyrelsesmedlemmer støttede op om at fortsætte med beretningerne.</p> <p>Thomas beskrev, at der var en del interne diskussioner i hans bestyrelse, og Helle spurgte til, om REKU kunne hjælpe. Thomas sagde, at bestyrelsen stadig taler sammen og at man ikke kan gøre noget ved uenigheden. Simone foreslog, at det tilknyttede bestyrelsesmedlem kunne deltage i et møde.</p> <p>Poul Erik fortalte, at flere i Nordsjælland har svært ved at acceptere, at det er Friluftsrådets politik, de skal sælge, og ikke deres egen organisations. Det kræver en indlæring at få de nye til at forstå konceptet, især de nye kommunekoodinatorer.</p> |
| 12. | <p>Nyt fra bestyrelsen – Orientering – Helle Stuart – bilag 12.1 eftersendes</p> <p>Hanne fortalte, at man nogle steder er kede af, at de lokale friluftsråd ikke tænkt med ind i de fem nye udvalg under bestyrelsen.</p> <p>Kirsten påpegede, at der i brevet til medlemsorganisationerne ikke havde stået, at de lokale medlemmer ikke måtte blive meldt ind, og at hvis der skal genudpeges medlemmer til udvalgene, bør organisationerne selv have fokus på at få de lokale med.</p> <p>Helle og Kirsten ville begge tage synspunktet med tilbage til deres udvalg.</p> <p>Regionskontaktudvalget tog orienteringen til efterretning.</p> |
| 13. | <p>Kommende Regionskontaktudvalgsmøder – alle</p> <p>Næste møde er det månedlige online REKU-møde, den 7. december</p> <ul style="list-style-type: none"> • Lokalbestyrelsesseminar, 12.-13. november, kl. 15.00 fredag til 15.00 lørdag. • Online regionskontaktudvalgsmøde: mulige datoer i nov./dec. præsenteres på mødet. • Regionskontaktudvalgsmøde, 9. marts 2022, kl. 15.00-18.00 • Regionskontaktudvalgsmøde, 8. juni 2022, kl. 15.00-18.00 |
| 14. | <p>Eventuelt</p> <p>Hanne spurgte til det udskudte Fællesmøde, og Helle svarede, at bestyrelsen stadig overvejer mulighederne.</p> |

Poul Erik påpegede et problem med at få invitationer til besigtigelser med Nævnets Hus fra Viborg. Han havde påtalt det overfor Nævnets Hus, og de havde svaret, at Friluftsrådets sekretariat skulle skrive til dem og bede om at få invitationer tilsendt.

Anni efterlyste logotøj til nye lokalbestyrelsesmedlemmer, Ida fortalte, at lokalteamet arbejder på det.

Mødet sluttede rettidigt.

*Udkast til referat: 13. oktober 2021 – Sanja Storm Tuxen
Referat endeligt godkendt 3. november 2021*